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Abstract 
There are many reasons behind the global displacement phenomenon. This phenomenon has 

many negative impacts on economic, social, ecological, and psychological aspects. This will 

raise the needs of setting global legal environment to safeguard the rights and provide 

necessary protection for the displaced people according to the international and human 

rights laws.  

Iraq is one among of these countries witnesses internal movement of the population due to 

displacement factor. It causes are multiple, according to the four stages of displacement 

phenomenon. Starting with human right violations of the current political system practices, 

widespread of sectarian violence, wars, and the occupation of ISIS to some of the Iraqi 

governances.  This generates huge numbers of displaced people in Iraq and creating a 

damaging burden on Iraqi economic, social, and demographic structures.   

This fact needs to adopt fast humanitarian relief programs and humanitarian response 

policies to stabilize the situation and give return assurances to the displaced. 

Iraqi government plan of 2016 recognized as one of the prominent action by the Iraqi 

authority to provide a framework of sustainable solutions to deal with the structural nature 

of the displacement crises in IRAQ. 
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في تمريره الختاهي برد الوساكن  5002هبادئ بنهيرو : وهي هجوىعت هبادئ جاء بها باولى سيرجى بنهيروا في عام  *

 والاراضي والووتلكاث الى النازحين . 

www.amnestymena.org
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 َفس انًظذر انسببك . .4
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  sphere project.orgيبهى يشروع اسفٍر ، يخبح ػهى انًىلغ :  .9

 .  .www.sphere hand book.orgانًٍثبق الاَسبًَ يخبح ػهى انًىلغ  .11
جبح حطبٍك احفبلٍت كًببلا انًجهس الالخظبدي الاجخًبػً وانثمبفً نلاحذبد الافرٌمً " كٍفٍت اَ .11

 . 16، ص  2111فً يسبػذة انُبزدٍٍ داخهٍبً  " يركس رطذ انُسوح انذاخهً حًىز ، 
 .7َفس انًظذر انسببك ، ص .12
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 انًىلغ : 
Mawd003.com 

نذاخهً فً ٍَجٍرٌب " ، َشرة انهجرة انمسرٌت اوجب اونٍفر حشٍٍُذو ، " حغٍر انًُبر وانُسوح ا .16
 .37، ص  2118( كبَىٌ الاول ، 31)

ق.و " وثٍمت انكخروٍَت يخبدت ػهى انًىلغ   2114 – 2122بهُبو ابى انظىف " انسىيرٌىٌ   .17
. 

www.shatalarab.com 
 َفس انًظذر انسببك .  .18
ث الاَذيبج " ، كبَىٌ الاول ، انًُظًت انذونٍت نههجرة " انُسوح انذاخهً فً انؼراق ... يؼىلب .19

 .15، ص  2113
 . 4انًُظًت انذونٍت نههجرة ، يظذرق سببك ، ص  .21
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 )141( 

" ، انجهبز انًركسي نلادظبء ، 2114وزارة انخخطٍط ، " انًسخ انىطًُ نهُبزدٍٍ فً انؼراق  .21
 . 2115بغذاد ، 

 . 8انًُظًت انذونٍت نههجرة ، " يظُىفت حخبغ انُبزدٍٍ " ، يظذر سببك ، ص  .22
، ضرورة وطٍُت او  2131-2115ػذَبٌ ٌبسٍٍ يظطفى " اهذاف انخًٍُت انًسخذايت  د. .23

 .5، ص  2116اجُذة دونٍت ، يركس انرحىِ نهذراسبث والاسخشبراث ، بغذاد ، 
 . 27َفس انًظذر انسببك ص  .24
 2114وزارة انخخطٍط " انشببة فرص وحذذٌبث " انخمرٌر انىطًُ نهخًٍُت انبشرٌت فً انؼراق  .25

 .  42، ص 
 . 9انًُظًت انذونٍت نههجرة ، يظذر سببك ، ص .26
انًجهس الالخظبدي والاجخًبػً وانثمبفً " كٍفٍت اَجبح حطبٍك احفبلٍت كًببلا فً يسبػذة  .27

 . 152انُبزدٍٍ داخهٍبً " يظذر سببك ، ص
يجهس انلاجئٍٍ انُروٌجً ، " انُسوح انذاخهً ، انًهخض انؼبنًً نلاحجبهبث وانخطىراث نؼبو  .28

 . 28، ص  2111، آرار ، "  2111
 . 11انًُظًت انذونٍت نههجرة ، " يظفىفت حخبغ انُسوح ، يظذر سببك ، ص  .29
لاغبثت  2116انهجُت انؼهٍب لاغبثت واٌىاء انؼىائم انُبزدت ، " خطت انذكىيت انؼرالٍت نؼبو  .31

 .3، ص  2115واٌىاء واػبدة اسخمرار انؼىائم انُبزدت ، يجهس انىزراء ، كبَىٌ الاول ، 
 . 5َفس انًظذر انسببك ، ص .31
 . 5َفس انًظذر انسببك ، ص  .32

 
 

    


